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CONCEPT-VERSLAG VAN DE INFORMATIEMARKT D.D. 11 OKTOBER 2007 

VAN DE GEMEENTERAAD HAARLEM 

 

Aanwezige leden en plaatsvervangende leden: 
M. Aynan (PvdA), W.A. Catsman (CDA), D. Eikelenboom (VVD), P.G.M. Elbers (SP), J. 

Fritz (PvdA), T.E.M. Hoffmans (GLH), A.L.M.G. de Jong (GLH), M.J.M. Keesstra-

Tiggelman (CDA), F. de Leeuw-Kleuver (SP), J.W. van den Manakker (SP), L.J. Mulder 

(GL), F.H. Reeskamp (D66), G. van der Spoel (CU/SGP), C.A.S. de Vries (PS), J. Vrugt 

(Axielijst), C.V. Wiersma (CDA) en L.C. van Zetten (D66). 

 

Mede aanwezig: A. Overbeek (voorzitter), I. van Tienhoven (secretaris), D. Verbeten 

(Notuleerservice Nederland) 

 

1. Opening en mededelingen voorzitter 

De voorzitter opent de vergadering om 18.30 uur en heet allen welkom. Mevrouw Rietvink zal vanavond het 

 burgerinitiatief uitbreiding gemeentelijke monumentenlijst presenteren aan de raad. Vervolgens krijgt de 

raad de gelegenheid om vragen te stellen. Ten slotte zal de heer Fijn kort het woord voeren. 

 

2. Stadsgesprek ‘Burgerinitiatief uitbreiding gemeentelijke monumentenlijst’ 
Mevrouw Rietvink wil de raad bedanken voor de gelegenheid om vanavond een toelichting op het 

burgerinitiatief te geven. Daarnaast bedankt zij iedereen die het burgerinitiatief heeft ondersteund. Als 

bestuurslid van de Stichting Hoeksteen, die zich inzet voor het renoveren en beschermen van 

monumenten, heeft zij de afgelopen jaren strijd gevoerd tegen de sloop van het Raaks-complex. Toen het 

complex uiteindelijk toch gesloopt is, heeft zij de balans opgemaakt. 

 Het Raaks-complex is tegen het advies van de Welstands- en Monumentencommissie in gesloopt, terwijl 

particulieren een sloopvergunning moeten hebben. Voor het complex is geen grondprijs gehanteerd, 

aangezien het complex voor een euro verkocht is. De gemeente heeft een advocaat ingehuurd om de 

sloop door te zetten en de standpunten in de raad zijn gaandeweg het traject verhard, omdat er geen weg 

meer terug was. Het kost veel moeite om het traject te kunnen beoordelen. Het is niet makkelijk om bij 

de Raad van State en de staatssecretaris aan te geven waarom het complex behouden moest blijven en de 

plannen stroken niet met de uitwerkingsplannen en de MER. Zij heeft niet geprobeerd om de 

bouwvergunning te laten vernietigen, omdat de Raaks-gebouwen al gesloopt zijn. Dit is een groot verlies 

voor de gemeente. Hoe kan voorkomen worden dat een dergelijke situatie zich herhaalt? Tussen de 

burgers en de gemeente moet meer transparantie komen over nieuwe voornemens en hoe er met 

bestaande gebouwen wordt omgegaan. 

 Het burgerinitiatief bestaat uit vijf onderdelen. Ten eerste is het van groot belang dat de concept-

monumentenlijst zo snel mogelijk wordt vastgesteld. Vervolgens dient die periodiek geactualiseerd te 

worden. Hierop kunnen ook nieuwbouwpanden staan. Zij stelt voor om de lijst, met een motivering voor 

de monumentale status van een pand, te koppelen aan de bestemmingsplannen. De bouwer, eigenaar, 

gemeente, aannemer en dergelijke moet daar met respect mee omgaan. Verder stelt zij voor om iemand 

aan te stellen die als link tussen de gemeente, ontwikkelaars, Welstands- en Monumentencommissie en 

de burgers fungeert. Burgers horen nu vaak via via dat een pand gesloopt wordt. Zij moeten ergens met 

hun vragen en opmerkingen naartoe kunnen. De gemeente heeft gezegd dat het aanwijzen van 

monumenten de gemeente miljoenen gaat kosten. Zij denkt dat de gemeente geen financiële bijdrage zou 

hoeven geven. Uit gesprekken met banken heeft zij gemerkt dat banken bereid zijn om particulieren die 

een monumentaal pand willen kopen, een voordelige financiering te verschaffen. Het burgerinitiatief 

wordt door alle monumentenorganisaties ondersteund.  

 Ten slotte nodigt zij de raad en het college uit voor de debatavond op 31 oktober 2007, met als thema 

‘Monumenten, een lust of een last voor Haarlem?’ 

 

De heer Aynan is trots op burgers met een hart voor de stad en op dit burgerinitiatief. 

 

Mevrouw Eikelenboom vraagt of eigenaren van gemeentelijke monumenten positief of negatief tegenover 

hun aankoop staan. 
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Mevrouw Rietvink geeft aan dat renovaties van monumenten veel geld kosten, waardoor het voor jonge 

mensen lastig is om een monumentaal pand te kopen. Banken zijn bereid om mensen met een goed 

carrièreperspectief een voordelige lening te verschaffen voor een monumentaal pand. Zij pleit voor een 

loket of afdeling binnen de gemeente waar mensen met vragen over de aanschaf van een monument en de 

financiering daarvan naartoe kunnen. Particulieren zorgen er immers voor dat monumenten er tiptop uit 

blijven zien. 

 

De heer Vrugt herkent zich in de strijd die mevrouw Rietvink heeft gevoerd voor het behoud van het Raaks-

complex. Het burgerinitiatief sluit mooi aan bij het burgerinitiatief over monumentale bomen. Het is 

goed dat de burgers zich inzetten voor de stad. Hij begrijpt dat de debatavond georganiseerd is door de 

PvdA-fractie. Hij vraagt naar het Amsterdams model, waarbij binnen drie dagen vastgesteld kan worden 

of een gebouw al dan niet op de monumentenlijst thuishoort. 

Mevrouw Rietvink antwoordt dat het debat mede door de PvdA-fractie georganiseerd is. In Amsterdam heeft 

men inderdaad de mogelijkheid om bij een slooppand binnen drie dagen uit te zoeken of het pand al dan 

niet een monumentale status behoort te hebben. Als dat inderdaad het geval is, dan wordt de normale 

procedure in gang gezet om het pand op de monumentenlijst te krijgen. 

 

De heer Reeskamp spreekt zijn complimenten uit. De D66-fractie had meer kunnen doen om het Raaks-

complex te behouden. Verder moet de gemeente iets tegenover de monumentale status van een pand 

zetten. Is de indiener van het burgerinitiatief niet bang dat er veel draagvlak vanuit de raad is, maar dat er 

uiteindelijk geen geld beschikbaar zal zijn? Heeft mevrouw een idee van de kosten? 

Mevrouw Rietvink zegt dat de afdeling Monumenten in het verleden een belangrijke plaats innam. Nu is er 

veel kennis verloren gegaan en wordt de kennis niet meer gedeeld, omdat de ambtenaren over 

verschillende afdelingen verspreid zijn. Zij pleit voor een centrale positie van deze ambtenaren, zodat zij 

kunnen beoordelen of een pand al dan niet een monumentale status moet krijgen. Zij weet niet wat dit de 

gemeente kost, maar zij is van mening dat de gemeente buiten de financiering van monumentale panden 

moet blijven. Het is aan particulieren en banken om de financiering te regelen. Bovendien bestaan er 

allerlei subsidieregelingen en speelt de belastingdienst hier ook een rol bij. De gemeente moet 

particulieren alleen met raad en daad bijstaan. 

 

Mevrouw De Leeuw was eigenaar van een monumentaal pand. Zij wilde het pand laten renoveren, wat 

volgens de architect op 100.000 euro uitkwam. Daar ging zij mee akkoord. Vervolgens kwam er een 

delegatie van Monumentenzorg langs, die allerlei eisen stelde aan de renovatie, waardoor de kosten 

opliepen tot 350.000 euro. Toen is zij afgehaakt. Het pand is uiteindelijk verkocht voor 300.000 euro.  

Mevrouw Rietvink is bekend met dit probleem. De gemeentelijke monumentenverordening is rechtstreeks 

overgenomen van de Rijksmonumentenverordening. Een rijksmonument kent echter veel strengere eisen. 

Deskundigen zouden de gemeentelijke Monumentenverordening onder de loep moeten nemen, zodat die 

niet verstarrend werkt. Zij denkt dat de eisen simpel gehouden moeten worden, waardoor eigenaar en 

gemeente samen kunnen bekijken wat belangrijk is om te behouden. De verordening moet eigenaren niet 

tegen de muur zetten door onredelijke eisen te stellen. 

 

De heer Elbers denkt dat het veel geld had bespaard als de beschilderde muur van het Raaks-complex was 

blijven staan. Hij sluit zich aan bij het pleidooi om de monumentenlijst te koppelen aan de 

bestemmingsplannen. Verder vindt hij het belangrijk dat er een deskundige wordt aangesteld die 

draagvlak heeft bij de monumentenorganisaties en dat er een goede Welstands- en 

Monumentencommissie komt, aangezien er al te veel cultureel erfgoed is verdwenen. Hij is het eens dat 

de gemeente geen financiële bijdrage hoeft te leveren, maar de gemeente moet wel proberen om 

Europese en rijkssubsidies te verwerven. 

Mevrouw Rietvink sluit zich hier volledig bij aan. 

 

De heer De Vries heeft mevrouw Rietvink altijd gesteund in haar strijd voor het behoud van het Raaks-

complex. Hij is dan ook blij met dit burgerinitiatief. De lijst met monumenten moet zo snel mogelijk 

vastgesteld worden. Hij begrijpt dat banken geïnteresseerd zijn in het verstrekken van goedkope leningen 

voor monumenten, maar hij vindt dat ook de gemeente subsidie moet geven, aangezien dit de hele stad 

ten goede komt. 
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Mevrouw Rietvink wilde de kans dat de raad het burgerinitiatief zou ondersteunen zo groot mogelijk maken. 

De uitvoering daarvan hoeft niet veel geld te kosten. Het is natuurlijk wel fantastisch als de raad 

middelen beschikbaar wil stellen. Het belangrijkste is echter dat de gemeente nu iets doet om te 

voorkomen dat er nog meer monumentale panden gesloopt worden. 

 

Mevrouw Hoffmans vraagt of het mogelijk is om soepel met een monumentale status om te gaan en per 

situatie te bekijken wat de beste aanpak is. 

Mevrouw Rietvink antwoordt dat een rijksmonument geen ruimte voor eigen invulling laat. Dat werkt 

beknottend en mensen krijgen niet de gelegenheid om aan de nieuwe wooneisen te voldoen. Zij denkt dat 

een deskundige samen met de eigenaar moet kunnen bekijken wat de mogelijkheden zijn. Wat haar 

betreft moeten vooral de gevels en zichtlijnen in stand gehouden worden. 

 

De heer Catsman zal het burgerinitiatief goed bekijken. Het is goed om de monumentenlijst aan de 

bestemmingsplannen te koppelen. Verder zal hij de eerder door de raad afgewezen motie op dit terrein 

opnieuw indienen. 

 

De heer Vrugt staat achter het opnieuw indienen van de motie. Hij vindt dat de gemeentelijke 

Monumentenverordening aangepast moet worden. Hoe moet er omgegaan worden met monumenten, 

waarbij activiteiten in de buurt plaatsvinden die het monument zouden kunnen beschadigen? 

Mevrouw Rietvink antwoordt dat de eigenaar van een monumentaal pand kan eisen dat alles goed in kaart 

gebracht wordt, zodat hij eventuele schade kan verhalen. Bouwbedrijven kunnen een verzekering 

afsluiten om die schade te dekken. Zij pleit ervoor om slechts werk te vergunnen aan bedrijven die een 

dergelijke verzekering hebben. 

 

De heer Fijn heeft gelezen dat Makelaarskantoor Zadelhof oude panden gecatalogiseerd heeft. Daaruit blijkt 

dat de waarde van gerenoveerde monumentale panden stijgt of ten minste gelijk blijft. Behoud van 

monumenten is dus goed voor de stad. Verder is de deskundigheid binnen de gemeente verdwenen met 

het opheffen van de afdeling Monumenten. Het is de taak van de gemeente om de monumentenzorg weer 

op te zetten, zodat Haarlem opnieuw de stad met de beste monumentenzorg wordt. De monumentenlijst 

dient daartoe periodiek geactualiseerd te worden en bij twijfel mag men nooit slopen. Verder moet men 

waakzaam zijn dat de Rijksdienst pas overgaat tot bescherming als de gemeente daar achter staat. De 

kosten voor renovatie zijn vaak erg hoog. Hij pleit er daarom voor dat de eigenaar met het Rijk of de 

gemeente een convenant opstelt, waarin afgesproken wordt dat de renovatie gefaseerd wordt uitgevoerd. 

Hij roept de raad op om het burgerinitiatief met naam en toenaam te ondersteunen. Ten slotte is hij ervan 

overtuigd dat het blad ‘Monumentaal’ weer terugkomt. 

De heer Vrugt vraagt of spreker niet bang is dat de monumentale status evenals de status beschermd 

stadsgezicht even makkelijk weggehaald wordt als de gemeente andere plannen heeft. 

De heer Fijn antwoordt dat het burgerinitiatief het fundament voor de toekomst vormt. Nu moet de gemeente 

stappen ondernemen, zodat monumentale panden behouden blijven. 

 

4. Sluiting 
De voorzitter geeft aan dat de raad zich over het burgerinitiatief zal buigen. De informatiemap maakt deel uit 

 van het burgerinitiatief. Het verslag van deze avond maakt deel uit van de behandeling van het 

 burgerinitiatief in de commissie Ontwikkeling. Verder zijn alle ondertekenaars van het burgerinitiatief 

 uitgenodigd voor vanavond. Hij sluit de vergadering om 19.35 uur. 

 


